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Magyar-szovjet 
A CHEMOLIMPEX Vegyi-

anyagáru Külkereskedelmi 
Vállalat székházában nagy 
jelentőségű magyar—szovjet 
üzleti megállapodást írtak 
alá a CHEMOLIMPEX és a 
moszkvai Szojuzpromexport 
vállalat képviselői. A több 
mint 61 millió rubel értékű 
tmportmegállapodás 1982-
ben szállítandó műtrágyára 
és műtrágya-alapanyagokra 
vonatkozik. A megállapodás 
értelmében a szovjet fél 
1982-ben 480 ezer tonna apa-
titot. 133 ezer tonna szuper-
foszfátot. 78 ezer tonna am-
monfoszfátot és 386 ezer 
tonna káliműtrágyát szállít 
a magyar ipar és mezőgaz-
daság számára. 

Sajtótájékoztató 

A kollektív 
szerződésekről 

Szóra sem érdemes? 
A kollektív szerződések 

eredményesen szolgálták a 
tervek, a gazdasági célkitű-
zések végrehajtását, elő-
mozdították az ösztönzőbb 
bérezési formák kialakítá-
sát, és hozzájárultak a mun-
kafegyelem megszilárdításá-
hoz — hangzott el azon a 
sajtótájékoztatón, amelyet 
pénteken tartottak az Ál-
lami Bér- és Munkaügyi Hi-
vatalban. 

Radnay József, a hivatal 
munkajogi önálló osztályá-
nak vezetője a többi között 
elmondta, hogy mintegy 150 

vállalatnál vizsgálták meg 
az elmúlt évi kollektív szer-
ződések tapasztalatait, és az 
1981—85. évekre kötött szer-
ződések gyakorlatát. A vizs-
gálatokból kitűnt, hogy a 
vállalatok jó része élt azzal 
a lehetőséggel. miszerint 
meghosszabbítható a mun-
kakörön kívüli munkavég-
zés időtartama. 

Összegzésképpen rámuta-
tott arra, hogy a kollektív 
szerződések rendszere to-
vább fejlődött, s az ma már 
nélkülözhetetlen része a 
munkaügyi szabályozásnak. 

Hild-díjas 
a városi főépítész 

A Magyar Urbanisztikai 
'Társaság Takács Máténak, 
Szeged megyei városi tanács 
főépítészének kimagasló vá-
rosrendezési és -fejlesztési 
tevékenységéért, különösen 
a főépítészi munka és mun-
kaköre példaszerű ellátásá-
ért a Hild János-emlékér-
met ítélte oda. A kitünte-
tést tegnap, pénteken Bu-
dapesten vette át. 

* 
Mindszent, Budapest, Sze-

ged. Három színhely és for-
dulópont Takács Máté éle-
tében. Az első a gyerekko-
ré, a második a diákkoré — 
és a fővárosban kezdi meg 
az építészmérnöki munkát. 
Aztán következik Szeged. 
Tervezőkhöz hívják. ' ahol 
szép és rlagy feladatokat 
kap. A legemlékezetesebb 
Tar ján tervezése. Majd is-
mét egy felkérés . . . 

— Mire gondolt, amikor 
1969-ben Szeged főépítészé-
nek kinevezték? 

— A tervezőasztal mellett 
láttam, hogy nagyon sok 
„álom" nem úgy valósul 
meg, ahogy a mérnök sze-
retné. Más nyelven beszél az 
építész, mint a megbízó. 
Amikor főépítésznek kine-
veztek, arra gondoltam, itt 
az alkalom, hogy azt a ter-
vet, amelyhez oly sok kö-
zöm volt, megcsinálhassam. 

— Milyennek látszott az 
élet az asztal másik oldalá-
ról? 

— Több mint tíz esztendőt 
töltöttem el a tanácsnál. 
Nagyon jól össze tudom ha-
sonlítani a két terepet. A 
tervezőé kissé álomvilág, 
pedig a lehetőségek, a pénz, 
a norma nagyon szigorú 
szabályozó. Nem lehet fi-
gyelmen kívül hagyni a té-
nyeket. A megbízó pedig a 
mindennapok gondjai között 
él. Nagyobb kompromisszu-
mot a tervezőnek kell kötni. 
Api nem az igénytelensé-
géi, a színvonal-nélküliséget 
hangsúlyozom, amikor a le-
hetőségek szorítására hívom 
fel a figyelmet. 

— Közel húsz éve él Sze-
geden. Két altalános város-
rendezési terv alkotója, vég-
rehajtója. Mi a városi fő-
építész ars poeticája? 

— Nincs lényeges különb-
Bég az 1969-es és 1979-es 
rendezési terv között. Kon-
cepciója teljesen azonos. Az 
elsőnél Dél-Újszegeden 
akartunk lakótelepet, a 
mostani tervben csak a Sző-
regi út környékét jelöltük 
ki a tömeges, több szintes 
lakásépítésre. Nem mai kel-
tezésű az a nézetem, hogy 
folyamatosan kell a várost 
építeni, úgy ahogy ősapáink 
évszázadokkal ezelőtt. Nem 
vagyok híve a buldózerelv-
nek, hogy gyerünk, borot-
váljunk le egy területet és 
építsünk új Belvárost. A 
házak, falak tükrözzék a 
kort. a történelmet. Csak 
így lesz változatos, hangula-
tos egy-egy település képe. 
Soha nem voltam híve az 
egységes tömbbeépítésnek. 
A történeti6éE sokkal na-

gyobb érték, mint az egység. 
Ezért arra törekedtem, hogy 
a folyamatos városépítésnek 
szerezzek érvényt. A r s poe-
ticámnak fontos része: a há-
zak, a városrészek emberek-
nek épülnek, nem hivatali 
bürokratáknak, és ezért is 
jó tudni, ismerni a vélemé-
nyüket. De nem könnyű a 
várospolitika nyelvét meg-
tanulni. Nehezek voltak az 
első leckék. A tervezőasztal 
mellett nem lehetett látni, 
tudni, hol szorít a cipő. Az 
ötlettől a városépítésig hosz-
szú az út. A lakossággal va-
ló találkozókon, ügyfélfoga-
dáson először megdöbben-
tem. Akkor tanultam meg, 
egyetlen rendezési terv sem 
lehet merev séma. olyan 
„ima", amelynek szövegétől 
nem szabad eltérni. Mindig 
figyelembe kell venni az 
emberek akaratát, helyzetét, 
olyan „bagatellnek" látszó 
kérdésekben is, hogy a bolt 
hol épüljön. Másik fontos 
dolog, a lakosságot be kell 
avatni a tervezés műhelytit-
kaiba, mert csak így tudják 
meg, nem attól függ telepü-
lésük sorsa, hogy az építész 
melyik lábbal kelt fel. 

— Mikor kezdődött a szé-
lesebb körű társadalmi vita 
a városépítésről? 

— Hamar rájöttünk, az 
embereknek fogalmuk sincs 
településük távolabbi sorsá-
ról. Így a találkozókat 1972-
tól rendszeressé tettük. Az 
első tervismertetésnél szik-
rázott a levegő. A Dugonics 
moziba sokan eljöttek, még 
az ablakok is „megteltek". 
Felsővárosra már hangosítót 
vittünk. Négy-öt év alatt 

elértük, hogy a találkozók 
parlamentárisak legyenek. 
Némi túlzással mondhatom, 
egész szakszerű hozzászólá-
sok hangzottak el. Érdekes 
az ember természete, sem-
mitől sem irtózik annyira, 
mint a változástól. Márpe-
dig az élet csupa változás. 
Ha elfogadtatjuk vele, hogy 
a változás törvényszerű, ki-
sebb az ellenállás. Köny-
nyebb meggyőzni az újról, 
j obb ró l . . . Ma már nyugodt 
lelkiismerettel állíthatom, 
hogy az átlag szegedi is 
jobban benne él a város-
ban, többé-kevésbé tudja, 
mi hol épül, ri tkán éri 
meglepetés. Ám a tervezők 
is másképp kezdenek mun-
kájukhoz. De már a tanács-
házán sem fétis többé a ren-
dezési terv. Újat nem aka-
runk készíteni, a meglevőt 
igazítjuk az élethez, az új já-
születő igényekhez, lehetősé-
gekhez. 

— A város egyenletesen 
épül. Hiányoznak a szenzá-
ciók, olyan csodák, amelyre 
a világ odafigyel. Építészeti-
leg „csendes" város Szeged. 
Kedveli ezt a csendet? 

— Arra is felfigyel a vi-
lág, hogy amikor divatból 
illik mellbevágót tenni, ak-
kor az építészet nem ezt csi-
nálja. Magvarország nem 
olyan gazdag, hogy babilo-
ni csodákkal rukkoljon ki. 
Egy-egy közösség megfizet-
né, ráfizetne a szenzációra. 
Nekünk olyan városokat kell 
álmodni, amelyben minden 
embernek nyugodt otthona 
van. Természetesen nem ma-
radhat el egv-két olyan 
hangsúlyos építmény, léte-
sítmény, ami esztétikai él-
ményt nyújt. Ami persze 
nem szenzáció és széo épü-
letekkel mindig szolgálha-
tunk, hiszen a városba ér-
kező idegen tetszését nyil-
vánítja. 

— Ars poeticáját a jövő-
ben mivel szeretné gazda-
gítani? 

— Szegeden is épüljenek 
olyan ú j városrészek, ame-
lyek az eddiginél kisebb 
egységekből állnak, és át-
menetet képviselnek egy 
családi házas terület és a 
hagyományos lakótelep kö-
zött. Csak az ilyen környe-
zetben nem érzi idegennek 
magát az ember. 

Halász Miklós 

Magyar—jugoszláv 
gazdasági együttműködés 
November 9—13, között 

tartotta ülését Budapesten a 
magyar—jugoszláv gazdasági 
együttműködési bizottság. A 
küldöttségeket. Hetényi Ist-
ván pénzügyminiszter és 
Dusán Ilijevics. a Szövetségi 
Végrehajtó Tanács kor-
mány) tagja, a bizottság ta-
gozati társelnökei vezették. 
A Parlamentben tartott ple-
náris ülésen a tárgyalófelek 

áttekintették a két ország 
gazdasági kapcsolatainak ala-
kulását. az együttműködés 
elmélyítésének lehetőségeit, 
valamint a soron levő fel-
adatokat. A tárgyalások be-
fejeztével iegvzőkönwet ír-
tak alá. 

A jugoszláv küldöttség 
pénteken elutazott hazánk-
ból. 

Egy ideje növekvő ag-
gódással figyelek egy — 
sajnos, úgy tűnik mind 
több emberre átragadó — 
sajátos magatartásformát. 
„Apróságokat", úgymond 
„szóra sem érdemes", s 
ezért szóvá nem tett je-
lenségeket. Melyek közül 
kezdetben vala például az, 
hogy az utcán dohányzók 
ott haj í t ják el a csikket, 
ahol éppen végére érnek 
cigarettájuknak; a tökmag-
kedvelők szétköpködik a 
mag héját; az autóbuszok 
és a villamosok alkalmi 
utasai telehintik használt 
jegyeikkel a megállókat; 
— mert egyszerűbb, ké-
nyelmesebb az utcán sze-
metelni, mint megkeresni 
és használni a hulladék-
gyűjtő ládákat. Aztán úgy 
tűnik, továbbfejlődött a 
gyorsan és sokakat fertő-
ző „népbetegség", egyre 
többen szemetelnek már 
otthon is, saját lépcsőhá-
zukat teledobálva csikkel, 
papírzsebkendővel, elszór-
va, emeletekszerte a hul-
ladékot a szemétvödörből 
a lakástól a kukatárolóig 
vezető lépcsőkön. Igaz, 
vannak, akik kényelem-
szeretetből vagy lustaság-
ból, vagy ki tudja, mitől 
vezérelve ezt megspórolan-
dó egyszerűen kidobálják 
a szemetet lakásuk abla-
kán. Elvégre, ki figyel oda, 
hogy a ház körüli játszó-
téren több vagy kevesebb 

a papír, a rothadó alma-
csutka, a megrongált, szét-
szedett játék — s egyálta-
lán, hogy a drága köz-
pénzeken és önzetlen tár-
sadalmi munkával rend-
be hozott parkok újra meg 
újra feldúlt, koszos csata-
térré válnak. 

S vajon tulajdonítunk-e 
jelentőséget annak, hogy 
a közterületeken az előbb 
említettekkel rokon, azok-
ból „magasabb szintre fej-
lődött" jelenségekkel is 
mind gyakrabban talál-
kozunk — éppen azért, 
mert nem figyelünk oda. 
Ki törődik például azzal, 
hogy a lakótelepi házak 
körül el-eltűnik néhány, 
a tetőszigetelésre szánt kát-

ránypapír-tekercsekből : 
hogy megtizedelik az á t já -
rók építéséhez lerakott ce-
mentlapokat; hogy a fris-
sen kiültetett díszcserjék és 
kisfák közül ugyancsak 
frissen lábára kél, és a 
kiskertek felé vándorol jó 
pár; hogy a MÉH által 
hulladékgyűjtésre itt-ott 
kirakott műanyag zsákok 
pár nappal később már a 
nyaralók kertjében „szol-
gálják céljukat". És ha ne-
tán észrevesszük is itt-ott, 
hogy a szemünk láttára, 
sőt hallgatásunk segédle-
tével („mert vétkesek közt 
cinko6, aki néma!") vesz-
nek el valamit a közösség 
tulajdonából nem egyre 
többen legyintünk-e rá 

szinte jóváhagyólag, mond-
ván, hogy „Azzal a kevés-
sel, amit megfúj, nem so-
kat árt, hisz van ott elég. 
ahonnan viszi, elherdálna* 
ennél többet is. . . 

Ügy tűnik, mintha nem 
törődnénk megfelelően az-
zal, hogy a közterületeket 
szennyezzük, a köztulaj-
dont rongáljuk, a közva-
gyont prédáljuk — mint-
ha bocsánatos bűnnek se 
számítanánk. Hiszen nem 
rossz emberek azok, akik 
ezeket az „apróságokat" el-
követik. Többségük ren-
desen dolgozik, helytáll a 
munkahelyén, és családja 
javainak gyarapítására tö-
rekszik. Még úgy is, ha 
a közösségből elvéve te-
szi? Akkor is szemet huny-
hatunk felette, akkor is 
„magánügynek". egyedi-
egyéni ügyeskedésnek te-
kinthetjük? 

Nem kellene már végre 
észrevennünk, hogy az 
ilyenféle nemtörődömsé-
günk és úgymond, „sorsá-
ra hagyott közprédálásunk" 
előbb-utóbb társadalmi mé-
retekben jelentkező igen 
káros szemléletté és gya-
korlattá válhat?! Olyan je-
lenséggé, amiben a kényel-
messég, az elnézés, a sunyi 
ügyeskedés ötvöződéséből 
kialakult magatartásformá-
val társadalmunkat, s an-
nak alapját képező embe-
ri tartásunkat éri kár. 

Szabó Magdolna 

adóállomás 
Az ország energiaellátásá-

nak jelentős létesítménye 
lesz a paksi atomerőmű. Az-
zal azonban, hogv az ener-
giatermelő bázis megépül, 
a villamosenergia-ellátásnak 
még csak egvik feladata ol-
dódott meg; a villanyáramot 
el is kell juttatni a fogyasz-
tókhoz. Ennek a nagyszabá-
sú energiaprogramnak fon-
tos eleme a Szeged határá-
ban a sándorfalvi út men-
tén épülő nagy teljesítményű 
transzformátorállomás. A lé-
tesítmény kivitelezője a DÉ-
LÉP. amely már elkészítette 
a központi épületet, amely-
ben az üzemviteli helyiségek 
és berendezések kapnak 
majd helyet. A főépületben 
legfontossabb a vezérlőte-
rem és a reléterem. 
Ugyanitt, lesz a segédüzemi 

elosztó, valamint egy nagv 
teljesítményű akkumulátor-
helyiség. Ez utóbbi tartalék-
ként lehetővé teszi maid. 
hogy bármilyen belső üzem-
zavar esetén a telep rtiűköd-
tetéséhez szükséges 220 vol-
tos áramot, egy teljes napig 
biztosítsák. Egv másik épü-
letben a vezetékfelügvelőség 
helyezkedik el, amelynek 
dolgozói a távvezeték üze-
meltetésével foglalkoznak 
majd. 

Eközben javában épül a 
Paksról Szegedre kiépített 
távvezeték, s jelenleg már 
az építők, elérték áz állo-
mást Dorozsmán. Mint, Mát-
rai Miklós, az OVIT üzem-
egységvezetője elmondta, a 
telep nem a terveknek meg-
felelően épül. ami közvetle-

nül azt ielenti. hogy a DÉ-
LÉP elsősorban a vas portál-
szerkezetek építésével, illet-
ve a 220 voltos kábeleket 
vezető csatornák kiképzésé-, 
vei lemaradásban van. Eköz-. 
ben a Villamoserőmű Ter-
vező és Szerelő Vállalat 
szakemberei már szerelik a 
400 kilovoltos vezető sínekét. 
A kivitelezésben részt, vesz a 
Ganz Villamossági Müveit is, 
ez a transzformátorokat sze-
reli. A hatalmas berendezé-
sek egyenként 250 megavolt 
amper teljesítményűek és a 
rendeltetésük, hogv 490kilo-
voltról 120-ra transzformál-
ják az atomerőműből érkező 
áramot, amely majd innen 
további vezetékeken kerül a 
délralföldi nagyfogyasztók-
hoz. 

A Ganz-MÁVAG sze relői a transzformátorok beál litásán dolgoznak 


